
??? Kroniek De educatieve faculteit:ontwikkelingen entendensen Inleiding De ontwikkelingen met betrekking tot de edu-catieve faculteit, zoals die zich in grote lijnenafspelen bespreken wij in deze bijdrage in driedelen: 1 De voorgeschiedenis en de eerste ontwikke-lingen. Dit gedeelte wordt behandeld aan dehand van eerste ministeri??le stukken en vanhet themanummer 'Educatieve Faculteiten'van het Tijdschrift voor Lerarenopleiders(jaargang 13(3), 1992). 2 De ontwikkelingen die sindsdien plaatsvonden, waarvoor wij uit voortgangsversla-gen van samenwerkingsverbanden putten,uit stukken van het Ministerie van Onder-wijs en Wetenschappen en uit rapportagesvan de Inspectie van het Onderwijs (Inspec-tie van het Onderwijs 1993, 1994a en1994b). 3 Een blik vooruit met daarin een taxatie vanmogelijke verdere ontwikkelingen, hunsterke en hun zwakke kanten. 1 De voorgeschiedenis en de eersteontwikkelingen Hoewel de idee van meer samenwerking tusseninstituten van docentopleidingen,

begelei-dingsinstellingen en researchcentra reeds veeleerder regelmatig gepropageerd (en ook veel-vuldig in praktijk gebracht) werd, wordt het be-gin van de educatieve faculteit algemeen in hetjaar 1988 gelegd, toen het kamerlid Fransseneen samenwerkingsverband tussen de diversedocentopleidingen voor regulier en speciaalonderwijs voorstelde. Dat instituut zou metuniversitaire instituten moeten samenwerkenen zich moeten richten op de nascholing en debegeleiding van docenten. In een latere uitwer-king door het Ministerie van O. en W. (1990b)werd ook het Cito in dat samenwerkingsver-band betrokken, terwijl de relatie met research-instituten wat losser gedacht werd. De gedachte van hechtere samenwerkings-verbanden kwam natuurlijk niet zomaar uit delucht vallen. Behalve een bezorgdheid betref-fende een optimale samenwerking hebbentwee ontwikkelingen mede daaraan ten grond-slag gelegen. Allereerst werd in 1976 wettelijkde nascholing een taak van de docentopleidm-gen,

waardoor scholing en nascholing meerhand in hand gingen en ten tweede ontstond er(mede door het eerstgenoemde) een steeds gro-ter overgangsgebied tussen nascholing en on-derwijsverzorging (zie Kollen, 1992). In zijn brief van 31 -10-1990 aan de TweedeKamer neemt de staatssecretaris van O. en W.de draad op (daarbij trouwens voortbordurendop een ministeri??el schrijven d.d. 20-02-1990,(1990a) en op een discussie van de onderwijs-conmiissie van de kamer waarin als sturings-doel bundeling en concentratie van leraren-opleidingen en verzorgingsinstellingen werdengesteld) met zijn voorstel om een samengaanvan scholing, nascholing en onderwijsonder-steuning te bevorderen door instellingen testimuleren samen educatieve faculteiten te vor-men. De staatssecretaris wilde deze ontwikke-ling niet van bovenaf opleggen, maar wel eenstart van onderaf met behulp van enige subsi-di??ring stimuleren. De uiteindelijke doelen vandeze ontwikkeling zijn samenwerking (liefstop basis van

een gemeenschappelijke beleids-visie), een tegengaan van verkokering van des-kundigheden, een sterke koppeling van theorieen praktijk en voor scholen ?Š?Šn adres om zichtot te richten. Een en ander zou wel binnen dehuidige wettelijke kaders moeten plaats vindenen fusie-processen werden nadrukkelijk nietnagestreefd. De participerende instellingenzouden op zich zelfstandig moeten blijven ende samenwerking zou een federatief karaktermoeten krijgen. (Overigens blijft in alle brie-ven op dit punt onduidelijkheid: de term Facul-teit suggereert een hechte organisatie binneneen uitgewerkte, meer omvattende institutie enniet een federatie met een lichte bestuurscon-structie). De staatssecretaris benadrukte in zijnsubsidi??ringsplan duidelijk dat hij brede ver-banden van samenwerking voor ogen heeft (en-kele projecten van samenwerking tussen alleen HDAGOGISCHt Pabo's en SBD's werden dan ook door hem STUDltNniet gesubsidi??erd), dat de samenwerking in "Â?Jf^J"" '"Â?concrete

projecten gestalte moet hebben en dater een vorm van bestuurlijke paraplu moet be-staan. 141



??? Uit in het themanummer Educatieve Facul-teiten van het Tijdschrift voor Lerarenoplei-ders gebundelde artikelen blijkt dat er verschil-lend gereageerd werd op het staatssecretari??elinitiatief. Sommigen (Slangen, Frik) reageer-den vrij positief, anderen (Kok, Van denBroek) reageerden genuanceerder en voorzich-tiger. Belangrijke vragen die men zich steldewaren: - Hoe zwaar mag, moet of zal de bestuurlijkeoverkapping zijn, dit met name ook geziende onduidelijkheid over wat het ministerieaan organisatiestructuur werkelijk voorogen staat. - Is een samenwerking van al de genoemdeinstellingen mogelijk en functioneel. - Is samenwerking op een andere wijze nietzinvoller en effici??nter te realiseren. Overigens is een aantal instellingen met het op-bouwen van een educatieve faculteit van startgegaan en hebben 9 van hen start- en later ver-volgsubsidies van het ministerie ontvangen. 2 De ontwikkelingen in 1992 en 1993. - Het initiatief De initiatieven tot het cre??ren van een regio-nale educatieve faculteit

blijken in veel geval-len uit te zijn gegaan van het HBO, en metname van de docentopleidingen. Deze initiatie-ven gaan in drie richtingen: naar begeleidings-instanties, naar universitaire instellingen envakgroepen en naar andere lerarenopleidingen. Een tweede bron van initiatieven wordt ge-vormd door, vaak reeds bestaande samenwer-kingsverbanden van SBD's en Pabo's. In te-genstelling tot de hierboven aangeduideinitiatieven van het HBO betreft het hier echtermeestal smallere samenwerkingsverbanden. - De start De voortgangsverslagen van de diverse initia-tieven om tot een educatieve faculteit te komenen de samenvatting daarvan in het inspectierap-port 1993 geven aan dat veel energie en tijd ge-stoken is in het op ?Š?Šn lijn brengen van de uit-gangspimten en de doelstellingen van departicipanten en in het zoeken naar een ge-meenschappelijke visie op het fenomeen On-derwijs. Daarnaast heeft de bestuurlijke vorm-geving veel tijd en energie gekost. - Bestuurlijke organisatie De meeste

educatieve faculteiten hebben tot nutoe gekozen voor een lichte bestuurlijke dak- ofparaplu-constructie binnen de bestaande wette-lijke kaders en niet tot faculteiten in de gebrui-kelijke zin. Bestuurlijk zijn intenties uitgespro-ken en globale samenwerkingsafsprakengemaakt, men heeft de financi??le zaken gere-geld en bepaald welke eenheden en personen inde algehele samenwerking betrokken zoudenzijn, met welke tijdsinvestering en met welkeonderlinge verdeling van de verantwoordelijk-heden en taken. De bestuurlijke vergaderfrequentie heeftmen in het algemeen gering weten te houden totenkele keren per jaar tenzij er zich problemenvoordoen en men delegeerde de werkzaamhe-den naar leiders van vakgroepen, afdelingenvan opleidingen en secties voor nascholing. In de startfase is, zo blijkt uit de rapportagevan de inspectie van 1993, ondanks de pragma-tische aanpak toch 10 tot 35 % van de verkregensubsidies aan de bestuurlijke activiteiten envormgeving besteed. - Ontwikkeling van

daadwerkelijke samen-werking Het bleek (en blijkt nog steeds) niet gemakke-lijk concrete projecten op te zetten. Het kiezenvan projecten onder een algemene noemer wasnog niet zo moeilijk, maar de staatssecretariseiste terecht concreetheid van projecten:scherp omschreven projectdoelen, een argu-mentatie voor de keuze daarvan, een opgavevan de participanten en hun rol in het project,een duidelijk uitvoeringsplan met een schemavoor de financiering en een goed evaluatiepro-gramma. Het inspectierapport van 1994 concludeertdat hierin het verst ontwikkeld zijn (maar alszodanig voor wat de subsidi??ring betreft doorhet ministerie in eerste instantie dus toch tesmal bevonden) de samenwerkingsverbandentussen Pabo's en SBD'S. Van deze samenwer-kingsverbanden, waarvan diverse overigensreeds meerdere jaren bestonden, vervullen deSBD's meestal een loket-functie, waarschijn-lijk omdat basisscholen reeds gewend zijn zichbij problemen en met vragen tot de SBD's tewenden. De ontwikkeling

van deze samenwer-kingsverbanden is zeker vergemakkelijkt door-dat Pabo's en SBD's zich op hetzelfde onder- 142 PCDAGOGISCHE STUDltM



??? wijsniveau richten: het primaire onderwijs endoordat beide meestal reeds lang met basis-scholen uit dezelfde regio samenwerken en el-kaar daar regelmatig ontmoeten. 3 Terug-en vooruitblik3.1 Terugblik - In het algemeen kan gesteld worden dat sa-menwerking van instituties die zich op het-zelfde onderwijsniveau richten, het best en hetgemakkelijkst van de grond gekomen is en nogkomt. Een probleem voor de doelstelling: sa-menwerking door allen, is dat de genoemde in-stanties niet werken binnen een differentiatieop ?Š?Šn dimensie, maar binnen een kruis vantwee dimensies. De ene dimensie is die van defase van onderwijs: primair, secundair en/oftertiair. De andere dimensie is die van de aard,de soort van activiteiten: scholing, nascholingen/of (docent- of leerling-)begeleiding. Co??pe-ratie op ?Š?Šn van beide dimensies is niet zomoeilijk te realiseren, maar samenwerking opbeide dimensies tegelijk schept veelal groteproblemen. Allereerst problemen van co??rdi-natie-aard. De inspectie

concludeert dan ook inhet onderwijsverslag over 1993 dat een belang-rijk deel van het ingebrachte overheidsgeldbesteed wordt aan co??rdinatie en onderlingecommunicatie. Daarnaast problemen van inte-ressen en geori??nteerdheid van instituties enproblemen in het opzetten van met name con-crete projecten (Zie ook de brief van de minis-ter dd. 30-11-94). - Daar komt bij dat problematieken en activi-teiten bij de verschillende niveaus van onder-wijs wel veelal dezelfde naam hebben, maardat zij inhoudelijk toch heel verschillend kun-nen zijn. De wijze van lesgeven in het primaironderwijs heet didactiek en hetzelfde geldt bijhet W.O. Maar inhoudelijk is er een zeer grootverschil tussen beide: de gelijke naam dekt nieteen gelijke lading. Hetzelfde geldt voor de termbegeleiding; De problemen waarmede docen-ten uit het primair onderwijs worden gecon-fronteerd verschillen in veel opzichten van dievan het tertiaire onderwijs en zaken als leer-lingbegeleiding en correctie van leerproble-men

verschillen dan ook voor de beide fasenvan onderwijs inhoudelijk en methodisch zoveel dat er weinig gemeenschappelijks aan isen dat daarmede weinig grond voor een ge-meenschappelijk project bestaat. Deze omstan-digheden maken het begrijpelijk dat het onder-wijsverslag 1993 "de oogst tot nu toe mager"noemt. - Een belangrijke complicatie voor wat de me-dewerking van universitaire instituten betreft,wordt gevormd door de specifieke gerichtheidvan veel van deze instituten. Iedere vakgroepontwikkelingspsychologie, orthopedagogieken onderwijskunde heeft zijn eigen onder-zoeksprogramma en zijn eigen deskundigheid.Het beleid van de universiteiten (en vele jarenook dat van SVO) is juist gericht op deze sprei-ding van specificiteiten en van deskundighe-den. Dat kan betekenen dat een samenwer-kingsverband in het zuiden van het land voorhaar gekozen en ontwikkelde projecten deeventueel noodzakelijk geachte wetenschap-pelijke deskundigheid beter kan vinden in hetnoorden dan in

de eigen regio. 3.2 Vooruitblik - De projectkeuze De ervaringen tot nu toe doen de vraag rijzen ofhet niet verstandig zou zijn niet primair te zoe-ken naar samenwerking van alle betrokkenenin een regio maar a naar samenwerking van betrokkenen bin-nen ?Š?Šn fase of een overgang tussen twee fa-sen van onderwijs en/ofb naar samenwerking inzake ?Š?Šn thematiek,bij voorkeur nog onder de conditie a ofhoogstens van betrokkenhheid op twee aan-grenzende fasen voor wat deskundigheid enwerkterrein betreft. Dergelijke samenwer-kingen hebben minder pretenties dan een sa-menwerking tussen allen, maar de realise-ringskansen en het nut ervan zijnongetwijfeld groter. Ook de inspectie stelt zich, gegeven dederde aanbeveling in haar voortgangsverslagvan 1993, blijkbaar deze vraag en in het onder-wijsverslag over 1993 heet het dat "van eenmeerwaarde ten opzichte van de oude situatieslechts in zeer voorzichtige termen en op on-derdelen gesproken kan worden". De minister van O. en W.,

die na het vertrekvan de staatssecretaris het beleid inzake de edu-catieve faculteiten overgenomen heeft, is ove-rigens tot hetzelfde inzicht gekomen. Blijkensbrieven aan de Tweede Kamer in 1993 en 1994 143 feoAGoaiscHC STUDliN



??? (1993a en 1994) wil hij in wat hij noemt detweede fase in de ontwikkeling van educatievefaculteiten de projecten meer specifiek richtenop de co??peratie en de verbetering van de do-centopleidingen. Eventuele samenwerking metonderwijsbegeleidingsdiensten en imiversi-taire centra dient ook binnen deze doelbeper-king plaats te vinden. - De projectontwikkeling Beziet men overigens de projecten die in 1992en 1993 zijn gestart en verder ontwikkeld, danblijkt de praktijk van het veld ook de richtingvan de beperkte samenwerking ingegaan tezijn: samenwerkingsverbanden tussen SBD'sen Pabo's, tussen lerarenopleidingen van hetHBO en WO en tussen nascholingsinstanties.Wel plaatst men de projecten veelal binnen eengroter organisatorisch kader, maar onduidelijkis of zulks uit een eigen interne motivatie ge-beurd is en op duidelijke inhoudelijke grondenvan het project of omdat men weet dat men an-ders mogelijk geen subsidie zou krijgen. - De brievenbusfunctie E?Šn brievenbus, ?Š?Šn adres waartoe

men zichkan wenden voor al zijn problemen en vragenlijkt een heel mooi doel, maar er doemen pro-blemen op die het dubieus maken of dit doelzinvol en bereikbaar is. Allereerst moet een adres-instantie goed opde hoogte zijn van de deskundigheden en dehulpmogelijkheden van alle aan de betreffendeeducatieve faculteit deelnemende instellingen.Temeer waar deze intake-figuur ook vragen enproblemen van vragers moet kunnen taxeren enaldus moet kunnen bepalen naar wie hij of zijhen moet doorsturen. Dat betekent dus een per-soon van een behoorlijk hoog deskundigheids-niveau. Dat moet betaald worden en dat bete-kent voor de projecten-realisatie produktie-arme kosten. Maar bovendien bestaat er in deskundighe-den een redelijke overlap tussen de aan de edu-catieve faculteiten deelnemende instellingenen die instellingen zijn practisch allemaal krapbij kas en verwerven dus heel graag opdrach-ten. Dat kunnen zij op twee manieren trachtente realiseren. Of door scherp met offertes metelkaar te

concurreren of door samen te werkenen met een deel van de revenuen tevreden tezijn in ruil voor een verminderd risico van hetverliezen van de concurrentiestrijd. Deze laat-ste strategie wordt uiteraard birmen een educa-tieve faculteit verwacht. Maar dit betekent weldat de intake-instantie iedere schijn van be-voordeling moet vermijden en een strikt eer-lijke doorverwijzing moet realiseren. Zoiets ismeer vanzelfsprekend dan gemakkelijk. Hetvraagt ervaring, gezag en wijsheid en personen,met deze eigenschappen begiftigd, zijn er nietin overvloed en bovendien ook vrij duur. Een andere werkwijze van de intake-instantie om deze moeilijkheid te vermijdenbestaat uit het enkel in taken en niet doorverwij-zen. Voor de intaker is deze werkwijze veilig,maar de consequentie is wel weer veel kostbaarvergaderen en overleggen van de samenwer-kende instellingen. Hoe men ook te werk gaat, de ambivalenterelatie tussen partijen van partner en concurrentzijn blijft, de inspectie stelt dit terecht, span-ning geven (zeker

indien zoals bij het verwer-ven van nascholingsopdrachten de ?Š?Šn metaanbod- en de ander met vraagfinancieringwerkt). E?Šn intake-adres klinkt dus mooi en heeftook zekere voordelen, maar de complicatieszijn vele en een bevredigende realisatie ismoeilijk en veelal kostbaar. Bovendien moetmen zich afvragen of scholen wel zo'n be-hoefte hebben aan ?Š?Šn adres. Scholen wetenmeestal vrij goed bij wie zij terecht kunnen meteen vraag of via wie zij eventueel bij de juisteinstantie kunnen komen. Schooldirecties ken-nen hun regio meestal goed. Overigens lijkt deminister voor wat de tweede fase in de ontwik-keling van de educatieve faculteit betreft, debrievenbusfunctie ook niet meer zo belangrijkte achten. De functie krijgt ten minste geenaparte aandacht meer (1994). - De co??rdinatie en interne communicatieZowel in het geval van grote projecten, waar-aan vele personen en instellingen meewerkenals in het geval van een gezamelijke intake-verwerking worden hoge management-eisengesteld. Iemand

of enkele personen moetenzorgen voor een goede onderiinge afstemming,voor een heldere communicatie en voor een ef-fici??nte bedrijfsvoering. Het werk moet vaarthebben en de kosten-produktenverhoudingmoet in orde zijn. De ervaring met grotere on-derzoekprojecten heeft geleerd dat de manage-



??? menteisen hoog zijn en dat het managementmoeilijker is naarmate het project omvangrij-ker is en de heterogeniteit van de betrokkenengroter. Het is eigenlijk heel begrijpelijk dat inhet onderwijsverslag 1993 geconstateerdwordt dat "een belangrijk deel van het inge-brachte overheidsgeld besteed wordt aan deco??rdinatie en de onderlinge communicatie".In dit soort situaties moet men zich op een ge-geven moment afvragen of vergroting van eenproject of een samenwerkingsverband niet totte hoge managementskosten leidt en daaromongewenst is en ook of bijv. 2 kleinere projec-ten en samenwerkingsverbanden niet effici??n-ter is dan ?Š?Šn groot. In zijn brief dd. 30-11-1994lijkt de minister niet ongevoelig voor dezeoverweging. - Slot Betekent het voorgaande nu dat het experimentEducatieve Faculteit als mislukt beschouwd endus afgewezen moet worden? Dat niet. Er zijnnieuwe samenwerkingsverbanden en -projec-ten in diverse regio's gerealiseerd (zie Inspec-tie van het Onderwijs, 1993 en

1994b) en hetstimuleringsbeleid van het ministerie heeftdeze gang van zaken zeker bevorderd. De re-serve die wij desondanks blijven houden, con-centreert zich op een aantal punten. Ten eerste blijft het onduidelijk wat het mi-nisterie wil: een samenwerking van op zichzelfstandige of in een ander organisatievcrbandwerkende instellingen, of een echte faculteit.Weliswaar maakt de minister in zijn brief van30-11-1994 onderscheid tussen educatievenetwerken (de grootste samenwerkingsmoge-lijkheden) en educatieve faculteiten (op lera-renopleiding betrekking hebbende kleinerecombinaties), maar zonder aan de wettelijkekaders te willen tomen blijft hij over faculteitenspreken en ook over "een principi??le herover-weging van de institutionele structuur van delerarenopleidingen". Maar voor een hechte enduurzame samenwerking is het noodzakelijkdat medewerkers en besturen weten waar zijaan toe zijn (zeker in een tijd van voortgaandebezuinigingen en personeelsinkrimpingen).Het is veel

helderder om de term faculteit hele-maal te schrappen en voortaan te spreken over(ruime) educatieve netwerken en (specifiek oplerarenopleidingen gerichte) educatieve fede-raties. Daaraan kan de minister dezelfde eisen van samenwerking, concreetheid van projectenenz. stellen. Verder vragen brede samenwerkingen engrote projecten een heel deskundig manage-ment, willen zij soepel (blijven) verlopen enniet bijv. veel vergadertijd vragen. Bij kapitali-sering van die vergaderingen blijkt hoe duur zijzijn. Kleinere en meer omschreven projecten,zoals de minister thans blijkbaar ook meer na-streeft, stellen in dit opzicht minder hoge eisenen zijn dan ook vaak zinvoller. Vervolgens is er de vraag of de door de edu-catieve faculteiten beoogde samenwerking enhet benutten van eikaars kennis en kundighe-den niet op een andere meer effici??nte wijzeook en wellicht beter bevorderd kunnen wor-den. Bijv. door het subsidi??ren van interdisci-plinaire congressen, door het bevorderen vandeelname aan

conferenties die niet alleen op deeigen kring gericht zijn, door het steunen vanbreder gerichte onderwijskundige tijdschrif-ten, door het verstrekken van concrete op-drachten enz. Er bestaan vele, vaak ook goed-kope en zeker bestuurlijk minder belastendewegen om verbetering van deskundigheid enintensivering van samenwerking te bevorde-ren. Als voorbeeld noemen wij oa. de Velon-conferenties die voor alle categorie??n docentenbedoeld zijn en de ORD-dagen die naast eenwetenschappelijke ook een duidelijke markt-functie hebben. Zie ook het samenwerkings-verband tussen de Open Universiteit en dePabo (Open Universiteit, 1994). En ten slotte is de vraag of het niet verstan-dig is de doelen van de educatieve faculteitenprincipi??el bescheidener te stellen: naar 2 of 3brievenbussen te streven en ook kleinere sa-menwerkingen, bijv. die tussen Pabo's enSBD's (zie de inspectierapporten), tussentweede- en eerste-graads lerarenopleidingen entussen nascholingsinstanties te steunen.

Dezedoelen zijn niet zo pretentieus, vormen geenmonumenten, maar zij voorzien vaak in prakti-sche behoeften en de projecten zijn dan ookmeestal heel concreet, gericht op directe vra-gen vanuit het onderwijs en zij vereisen door-gaans weinig vergadertijd. Het zijn met andere ItoABoacHcwoorden geen Educatieve Faculteiten, maar zij studiinzijn wel educatief nuttig. Dat de minister, blij-kens de brief van 30-11-1994 in twee lijnengaat werken, ?Š?Šn lijn voor de lerarenopleidin-gen en ?Š?Šn voor de begeleidingsdiensten en dat



??? hij voor de eerste, de lijn van de educatieve fa-culteiten, de doelen inperkt tot de kwaliteits-verbetering van de lerarenopleidingen, vindenwij dan ook een juiste beslissing. Daarbij zouoverigens niet meer gesproken moeten wordenover faculteiten maar over federaties. Onze slotconclusie kan een variant zijn opde titel van een eerder artikel (1992): De Edu-catieve Faculteit: vooruit, maar bescheiden,onder een andere vlag en met aandacht voor ef-fici??ntie en alternatieven. P. van den Broek, emeritus-hoogleraar onder-wijspsychologie R.U. LeidenUniversitaire Lerarenopleiding IVLO Ministerie van Onderwijs en Wetenschappen (1993).Brief van de minister van onderwijs en weten-schappen. dd. 15-11-1993. Den Haag: S.D.U. Ministerie van O. en W.(1993). Brief van de ministervan onderwijs en wetenschappen, dd.15-09-1993 ter aanbieding van de beleidsnota"Vitaal Leraarschap hoofdstuk 5 "de opleidingvan leraren". Den Haag: S.D.U. Ministerie van O. en W. (1994). Brief van de ministervan onderwijs,

cultuur en wetenschappen aan devoorzitter van de tweede kamer. Zoetermeer:30-11-1994. Open Universiteit (1994). De Open universiteit alspartner van de PABO. Modulair 1994, 9(3). Slangen, F. (1992). Samen op weg naar de best denk-bare leraar. Tijdschrift voor Lerarenopleiders,7i(3),34-37. Literatuur Broek, P. van den (1992). De educatieve faculteit:vooruit, maar voorzichtig. Tijdschrift voor Lera-renopleiders, 13(3), 29-33. Frik, A. (1992). Educatieve faculteiten: een stap in degoede richting. Tijdschrift voor Lerarenopleiders,73(3), 19-26. Giesbers, J. (1992). Educatieve Faculteit: papieren tij-ger of serieuze onderwijsvernieuwing, rydschnftvoor Lerarenopleiders, 7J(3), 3-6. Inspectie van het Onderwijs (1993). Een voortgangs-rapportage educatieve faculteiten. De Meern:Inspectie van het Onderwijs. Inspectie van het Onderwijs (1994a). Onderwijsver-slag overhetjaar 1993. Den Haag: S.D.U. Inspectie van het Onderwijs (1994b). Educatieve Fa-culteiten, tweede tussenrapport. Breda: Inspec-tie van het
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